



**MINISTERUL FINANTELOR
PUBLICE**



Agencia Națională de Administrare Fiscală
Direcția Generală Regională a Finanțelor Publice Cluj-Napoca
Piața Avram Iancu, nr. 19 Cluj-Napoca, jud. CLUJ
Tel: 0264 591670 Fax: 0264 592489
Nr.ANSPDCP:10204/2008

Nr. inreg.:CJR_DEC-0016216/21.06.2016

COMUNICAT DE INTERES PUBLIC

Noi prevederi în ceea ce privește stabilirea , declararea si plata contributiei de asigurări sociale de sănătate la veniturile persoanelor fizice

D.G.R.F.P. Cluj Napoca informează contribuabilii că, **începând cu 2 iunie 2016 prin Legea nr.112/2016** au intrat în vigoare noi prevederi referitoare la stabilirea de către organul fiscal de administrare a contributiei de asigurări sociale de sănătate la veniturile realizate de persoanele fizice din investitii, din alte surse precum si in cazul persoanelor fizice care nu realizeaza venituri.

Pentru anul 2016, în cazul persoanelor fizice care realizează **venituri din investiții și/sau din alte surse**, contribuția de asigurări sociale de sănătate datorată se stabilește de organul fiscal competent, prin decizie de impunere anuală, pe baza informațiilor din **declarația privind venitul realizat** sau din **declarația privind calcularea și reținerea impozitului pentru fiecare beneficiar de venit**, precum și pe baza informațiilor din evidența fiscală, după caz.

În cazul veniturilor din investiții și/ sau din alte surse realizate în anul 2016, ale căror baze lunare de calcul se situează sub nivelul valorii salariului de bază minim brut pe țară, nu se datorează contribuția de asigurări sociale de sănătate. Pentru veniturile ale căror baze lunare de calcul sunt mai mari sau egale cu valoarea salariului de bază minim brut pe țară, contribuția datorată lunar se calculează asupra acestor baze de calcul.

Organul fiscal competent are obligația stabilirii contribuției anuale de asigurări sociale de sănătate datorate de persoanele fizice care realizează, într-un an fiscal, venituri din următoarele categorii:

- a) venituri din activități independente;
- b) venituri din activități agricole, silvicultură, piscicultură;
- c) venituri din asocierea cu o persoană juridică, contribuabil potrivit titlului II sau III, pentru care sunt aplicabile prevederile art. 125 alin. (7) - (9);
- d) venituri din cedarea folosinței bunurilor;
- e) venituri din investiții;**
- f) venituri din alte surse.**

Contribuția anuală de asigurări sociale de sănătate se calculează prin aplicarea cotei individuale asupra bazei anuale de calcul, determinată ca sumă a bazelor lunare de calcul asupra cărora se datorează contribuția de asigurări sociale de sănătate, aferente veniturilor

enumerate la lit.a). - f). Baza anuală de calcul nu poate fi mai mică decât valoarea a douăsprezece salarii de bază minime brute pe țară și nici mai mare decât valoarea a de 5 ori câștigul salarial mediu brut înmulțită cu 12 luni.

Odată cu intrarea în vigoare a Legii nr.112/2016 (începând cu 2 iunie 2016), prin derogare de la prevederile alineatului de mai sus, în cazul persoanelor fizice care realizează, în cursul anului fiscal, exclusiv venituri din investiții și/sau din alte surse, pentru care baza anuală de calcul se situează sub nivelul valorii a douăsprezece salarii de bază minime brute pe țară, pentru aceste venituri **nu se stabilește contribuția de asigurări sociale de sănătate.**

Referitor la contribuția de asigurări sociale de sănătate datorată de către persoanele fizice care nu realizează venituri de natura celor menționate la art. 155 sau care realizează venituri lunare exclusiv din investiții și/sau din alte surse sub nivelul valorii salariului de bază minim brut pe țară și nu se încadrează în categoriile de persoane exceptate de la plata contribuției de asigurări sociale de sănătate prevăzute la art. 154 sau în categoriile de persoane prevăzute la art. 153 alin. (1) lit. g) - o), pentru care plata contribuției se suportă din alte surse:

Potrivit art.180, alin.(1) din Legea nr.227/2015 privind Codul Fiscal, actualizată, persoanele fizice care **nu realizează venituri de natura celor menționate la art. 155** (venituri din salarii, din pensii, din activități independente, activități agricole, etc) **sau care realizează venituri lunare exclusiv din investiții și/sau din alte surse ale căror baze lunare de calcul se situează sub nivelul valorii salariului de bază minim brut pe țară și nu se încadrează în categoriile de persoane exceptate de la plata contribuției sau în categoriile de persoane pentru care plata contribuției se suportă din alte surse, datorează contribuția de asigurări sociale de sănătate astfel:**

a) lunar, prin aplicarea cotei individuale de contribuție asupra bazei de calcul reprezentând valoarea salariului minim brut pe țară, și au obligația să plătească contribuția de asigurări sociale de sănătate pe o perioadă de cel puțin 12 luni consecutive, începând cu luna în care se depune declarația prevăzută la art. 181(formularul 604).

Plata contribuției de asigurări sociale de sănătate se efectuează lunar până la data de 25 inclusiv a fiecărei luni, începând cu luna următoare depunerii declarației prevăzute la art. 181 din Legea nr.227/2015 privind Codul Fiscal.

sau

b) la data la care accesează serviciile acordate de sistemul public de asigurări sociale de sănătate potrivit legii, prin depunerea declarației prevăzute la art. 181, aplicând cota individuală de contribuție asupra bazei de calcul reprezentând valoarea a de 7 ori salariul minim brut pe țară.

Plata contribuției de asigurări sociale de sănătate se efectuează la data depunerii declarației .

Salariul de bază minim brut pe țară este salariul de bază minim brut pe țară garantat în plată. Începând cu data de 1 mai 2016, salariul de bază minim brut pe țară garantat în plată se stabilește la **1.250 lei luna**, potrivit H.G. nr.1017/2015.

De reținut:

Persoanele fizice prevăzute la art. 180 alin. (1) din Legea nr.227/2015 privind Codul Fiscal, care încep în cursul anului să realizeze venituri de natura celor menționate la art. 155 (venituri din salarii, din pensii, din activități independente, activități agricole, etc.) sau se încadrează în categoriile de persoane exceptate de la plata contribuției ori cu plata contribuției suportată din alte surse, depun la organul fiscal competent, în termen de 15 zile de la data la care a intervenit evenimentul, o cerere în vederea stopării obligațiilor de plată reprezentând contribuția de asigurări sociale de sănătate potrivit declarației prevăzute la art. 181. Modelul cererii se aprobă prin ordin al președintelui A.N.A.F.

La art.II din **Legea nr.112/2016** se precizează că persoanele fizice care nu realizează venituri de natura celor menționate la art. 155 din Legea nr. 227/2015, cu modificările și completările ulterioare, și nu se încadrează în categoriile de persoane exceptate de la plata contribuției pentru asigurări sociale de sănătate sau în categoriile de persoane pentru care plata contribuției pentru asigurarea socială de sănătate se suportă din alte surse, **pentru care până la data intrării în vigoare a Legii nr.112 / 2016** au fost emise deciziile de impunere, **pot depune** la organul fiscal competent **o cerere pentru desființarea deciziei** începând cu luna următoare celei în care se depune cererea.

Gligor GAVRIS

Purtator de Cuvant FinanteCluj

P-ța Avram Iancu nr.19 Cluj Napoca, jud. Cluj

Tel. fix: 0264 593.328 mobil: 0752-028.310 fax:0264 596.854

mail: gligor.gavris.cj@mfinante.ro

*Pentru orice reclamație sau neregulă referitoare
la administrația fiscală, apelați gratuit ANAF, la nr. de*



TelVerde Anticoruptie
0800 800 085 - ANAF